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Taastuvenergia massiline 
kasutuselevõtt võimaldaks 
peatada nii raha kui tööjõu 
väljavoolu Setomaalt — 
kalli kütuse sisseostmise 
asemel on seda võimalik 
taastuvatest allikatest 
kohapeal toota.

Kuidas selline arenguhüpe teoks 

võiks saada ja milliseid vahendeid 

on selleks Setomaal kõige otstar-

bekam kasutada, sellele otsisid 

vastust Misso energeetikafooru-

mi esinejad ning osavõtjad. Et-

tekandeid, mis käsitlesid erine-

vaid taastuvenergia võimalusi oli 

kaheksa ning kuulajaid poolesaja 

ringis. Enamjaolt kohalikud ette-

võtjad ning talupidajad.

«Põllumehed on need, kes 

tunnevad taastuvenergia vas-

tu suurt huvi,» sõnas foorumi 

üks korraldajaid ning ettekand-

jaid, Vastseliina abivallavanem 

Martin Kikas. «Võttes kasutu-

sele küttena hakkepuidu anna-

me tööd ja teenistust kohalikule 

talupidajale, kes saab küttema-

terjali varumisega tegevust ning 

raha selle müügist.»

Hakkepuit on üks taastuv-

energia allikaid lisaks rapsile, 

millest saab toota biodiislit, tuu-

lele või hüdroenergiale. Kütte-

na on võimalik kasutada ka näi-

teks teravilja või selle jääke.

Euroopa näited
Nii pidas Kikas foorumil ette-

kande Vastselinna valla energiabi-

lansist, mille eesmärgiks on kind-

laks teha milliseid energialiike 

toodetakse kohapeal ja kui palju 

energiat ostetakse sisse. «Ees-

märgiks on minna võimalikult 

palju mittetaastuvalt taastuvale 

energiale ning sisseostetavalt ko-

halikule,» sõnas Kikas. Tema tea-

da on sellise energiabilansi loo-

mine ühe valla piires pretsedent, 

mis on kindlapeale lähitulevikus 

muutumas levinud mõtteviisiks.

«Olen taastuvenergia osas 

väga optimistlik, kuna Euroo-

pas on mitmeid näiteid, kus 

piirkonnad on tänu kohali-

ku energia kasutuselevõtule 

saavutanud märkimisväärseid 

tulemusi,» kommenteeris Se-

tomaa Valdade Liidu juhatuse 

esimees Margus Timmo. 

«Energeetiliselt sõltumatu 

Setomaa on väga ambitsioo-

nikas projekt. Samas kui liita 

kokku kõik vedelkütused ning 

arvutada välja, kui palju raha 

läheb energia sisseostmisele 

väljastpoolt, on meil võimalus 

suunata see raha taastuvener-

gia allikate kasutuselevõtuga 

piirkonna arengusse.» Samas 

tuleb kaaluda, milliseid taastuv-

energia liike saab kohapeal kasu-

tusele võtta. «Hästi lihtne oleks 

muutude energiat eksportivaks 

ehitades tuumaelektrijaama, aga 

me ei saa ju minna vastuollu piir-

kondlike traditsioonidega. 

Peame leidma sobilikud 

energia tootmistehnoloogiat. 

Pole mõeldav, et paneme Se-

tomaa tulikuid täis, või istuta-

me kõikjale ainult energiavõsa,» 

märkis Timmo.

Mitmed foorumi esinejad on 

märkinud piirkondliku laia kok-

kuleppe vajadust taastuvener-

geetika projekti õnnestumiseks. 

Sageli näiteks toodava Austria 

Güssingi piirkonna edulugu seis-

nes just kogu-

konna kindlas 

kokkuleppes 

ning sellest kin-

nipidamises. 

« K o o s t ö ö d 

on tarvis kõi-

gi tehnoloogia 

ahela lülide va-

hel: kasvatajad 

peaksid teadma, et tootja ostab 

nendelt toorme ning tootja oma-

korda vajab kindlust lõpptarbija 

poolt,» sõnas Timmo.

Kikase kinnitusel on pari-

mateks taastuvenergia allika-

teks niisugused, mille loodus 

ise suurema järelaitamiseta 

toodab. 

Vaja kokkulepet
«Biodiisli tehas tekitab al-

gul suure hurraa, aga kui kol-

me aasta pärast on meil met-

sad kadunud ja järele jäänud 

ainult rapsipõllud, siis see su-

retab traditsioonilise põlluma-

janduse välja. Selline hurraa-

asjaajamine pole sel juhul ehk 

kõige targem. Mida intensiiv-

sem põllumajandus, seda roh-

kem energiat peame energia 

tootmiseks ise kulutama.»

Nii võibki juhtuda, et kõi-

ge kasulikumaks võimaluseks on 

pöörduda tagasi nende võimaluste 

poole, mida on meie esivanemaid 

sajandeid enne tarvitanud. 

KAHUSKI
SALMÕ:
Noorõ’ hoitva’ ja 

kandva’ seto kul-

tuuri edesi. Tõõnõ-

kõrd om viil nii-

muudu, õt ts´ura’ 

kõnõlõsõ’ umavai-

hõl seto kiilt pall´o 

inäbä ku’ tütrigu’. 

Mullõ paistus, õt 

ts´ura’ häbendele-

ei’ nii pall´o setost 

olõmist ku’ vaehtõ-

pääl tütrigu’
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SETO KIIL:
Kuismuudu paprõ 

pääle panda’ seto-

kõisi kõnõlõmist 

— ajaleht toob 

lugejate ette valiku 

variante, ettepane-

kuid ja arvamusi 

seto kirjaviisi kohta
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PINO JÜRI:
Igas Setumaaga 

seotud plaanis 

tuleb ette Euroopa 

ja riigi toetus ja 

dotatsioonid. Sihu-

ke Ull-Ivvani mõtle-

mine, et lesiks aga 

ahju pääl ja käsu-

taks haugi. Kunagi 

ju olid setud ennast 

täis ja püüdsid ise 

hakkama saada
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Arenguhüpe võib tulla taastuvenergiast

SOBIV VARIANT: hakkepuit on üks parimaid võimalusi Setomaal taastuvenergia kasutuselevõtuks. Henn Soodla/Pärnu Postimees

LINA:
Linna omma’ seto’ 

kasvatanu’ läbi 

ao. Seto hümnih 

laulõtas: „Siski 

esä-esä kombõ’ 

joudsõ hoita’ alalõ, 

uma keele, valgõ’ 

rõiva’, uma hüä 

süäme». Valõ rõivas 

oll edimält kindla-

he linanõ, ildappa 

naati muialt tuuma 

puulvillast rõivast
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Nädalaid tagasi ametisse asu-

nud uus Põlva maavanem Priit 

Sibul lubas kohtumisel Seto-

maa vallajuhtidega, et edastab 

valitsusele sõnumid, mis on 

seotud riigi abi vajalikkusega 

piirkonna arengu kaasaaita-

misel.

«Omavahel rääkides tun-

dub meile endile just see piir-

kond väga olulisena, kuid 

mujal elavatele inimestele ei 

pruugi siinne olukord esma-

pilgul sugugi nii väga erilisena 

tunduda,» märkis maavanem. 

«Samas on Setomaa kindlasti 

unikaalne oma piiriäärse asu-

koha ning üle piiri koostöö 

poolest ja siin tuleb nõustuda, 

et tegu on võtmepiirkonnaga 

nii Eesti kui Euroopa Liidu 

seisukohalt, mille ida piir üh-

tib Setomaa omaga.»

Maavanem on pidanud 

oluliseks valitsust teavitada nii 

piiriteede, Koidula kaubajaa-

ma väljaehitamise kui ka inf-

rastruktuuri arendamise prob-

lemaatikast. «Piiriteede puhul 

on tegu selgelt kogu Eestit 

puudutava julgeoleku küsimu-

sega,» nõustus Sibul vallajuh-

tidega.

Setomaa Valdade Liidu 

kultuurinõunik ning ülem-

soots ka Aare Hõrn tõi esile 

tähelepanu vajalikkuse noor-

perede elama asumisele piir-

konda. «Noorte perede maa-

le asumise programm tuleks 

läbi töötada ja mõtelda. Ees-

tis on üks piirkond Hallis-

te vald ja teine — Setomaa, 

kuhu noored on hakanud 

rohkem elama asuma. Tuleks 

mõtelda, kuidas tõsta noorte 

teadlikust, et nad otsustaksid 

kas siia jääda või teiselt poolt 

õpingute järel ka tagasi tulla,» 

arutles Hõrn.

Olgugi, et kohtumise tee-

mad pearõhk oli lähtuvalt 

maavanema tegutsemispiir-

konnast Põlva maakond, vii-

bisid sellel ka Võrumaa Seto 

valdade esindajad. «Ühekau-

pa poleks me kindlasti saa-

vutanud sama tulemust kui 

üheskoos,» märkis Mere-

mäe vallavanem Peeter Si-

bul. «Neli vallavanemat, kes 

me koos istusime selle üldise 

arengukava osas, oleme hu-

vitatud koostööst. Võib-olla 

ei tule see nii rahulikult, kuid 

me oleme siiski võimelised 

kokku leppida.»

«Aeg-ajalt on ikka ette tul-

nud, et mõni vald on kohe 

seto vald kui rahajagamiseks 

läheb,» märkis Priit Sibul. 

«Nii et alati on võimalus, et 

kui raha on Lõuna-Eestisse 

tulemas, siis järsku tekib kõr-

valt huvilisi juurde.»

Igor Taro

Põlva uus maavanem lubab setode eest seista

Mitmed foorumi esinejad 
on märkinud piirkondliku 
laia kokkuleppe vajadust 
taastuvenergeetika pro-
jekti õnnestumiseks.
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